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دانش بني�ان  ش�ركت هاي  از  يك�ي  پژوهش�گران 
مس�تقر در پ�ارك فن�اوري پردي�س ب�ا طراح�ي و س�اخت 
پرينتره�اي س�ه بعدي صنعت�ي، اي�ران را در مي�ان ش�ش 
كش�ور دارن�ده دان�ش فن�ي اي�ن محص�ول ق�رار دادن�د. 
اميرحس��ين محمودي، مجري ط��رح با بيان اينكه اين ش��ركت 
دانش بنيان با حضور جمعي از فارغ التحصيلان دانش��گاه صنعتي 
ش��ريف از س��ال ۱۳۹۰ فعاليت خود را در پارك فناوري پرديس 
آغاز كرد، گفت: طراحي و توليد پرينترهاي سه بعدي از زمينه هاي 
فعاليت ما به شمار مي رود كه در اين راستا موفق به ساخت پرينتر 

سه بعدي صنعتي از نوع SLS شديم. 
وي با اشاره به اينكه اين پرينترها با »پودر« و »ليزر« كار مي كنند، 
ادامه داد: اين پرينتر قابليت كاليبره ش��دن ب��راي »پلي آميد« با 
استحكام مكانيكي بالا را دارد، ضمن آنكه امكان تغيير تنظيمات 

براي كاربران دانشگاهي در آن پيش بيني شده است. 
محمودي توليد قطعات نهايي در تيراژ كم و بدون نياز به قالب سازي 
را از ديگر مزاياي اين دستگاه عنوان كرد و يادآور شد: پرينتر عرضه 
شده در اين تحقيقات براي صنايعي كه به دليل تحريم ها در تأمين 
قطعات با مش��كل مواجه اند يا به دنبال كاهش قيمت تمام ش��ده 

قطعات يدكي هستند، بسيار كارآمد خواهد بود. 
مجري اين طرح با تأكيد بر اينكه دستگاه ساخته شده قابليت تنظيم  
روي مواد مختل��ف پليمري و كامپوزيتي را دارد، يادآور ش��د: اين 
دستگاه به صورت بسته كامل همراه با ۱۵ تجهيز جانبي به مشتريان 
تحويل داده مي شود. اين محقق، قيمت رقابتي با نمونه هاي خارجي 
و در دس��ترس بودن خدمات پس از فروش را از ديگر مزاياي اين 
پرينتر نام برد و اظهار كرد: دستگاه پرينتر سه بعدي صنعتي ساخته 

شده نصف قيمت مشابه خارجي و با همان كيفيت است. 
محمودي تأكيد كرد: اين فناوري در اختيار شش كشور دنياست كه 

ايران يكي از اين كشورها به شمار مي رود. 
----------------------------------------------

 دستيابي به دانش فني
 پليمرهاي 3 و 4 تايي

پليمرهاي س�ه و چهارتايي محل�ول در آب تركيباتي كاملًا 
واردات�ي هس�تند. محققان در كش�ور ب�ا اج�راي طرحي، 
موف�ق به دس�تيابي ب�ه دان�ش فني تولي�د آزمايش�گاهي 
اي�ن پليمره�ا جه�ت اف�زودن ب�ه بتن ه�اي ويژه ش�دند. 
در اين پ��روژه كارب��ردي كه با پش��تيباني صن��دوق حمايت از 
پژوهش��گران و فناوران معاونت علمي وفناوري رياست جمهوري 
توسط محققان در پژوهشگاه پليمر و پتروشيمي ايران انجام شد، 

پليمريزاسيون راديكال آزاد به توليد رسيدند. 
ضمن اينكه مونومرهاي آكريليك اسيد، متاكريليك اسيد،وينيل 
سولفونيك اسيد، مالئيك انيدريد و نيز ماكرومونومرهاي بر پايه 

پلي اتيلن گلايكول ها با نسبت هاي مختلف به توليد رسيدند. 
 واكنش ها به دو صورت توده اي و محلول در آب انجام مي شود و 
دماي واكنش حدود 8۰- 6۰ درجه سانتيگراد است. محصولات 
ش��امل انواع پليمرهاي س��ه و چهارتايي با وزن مولكولي و سايز 
شاخه ها مناسب است. تغيير عامليت هاي موجود در زنجير اصلي 
پليمرهاي س��نتز ش��ده روي كارآيي آن به عنوان ابرروان كننده 
بتن اثر دارد. با افزودن اين تركيبات به بت��ن حاوي اجزاي فعال 
سيمان، ميكروسيليس پركننده ها و... مقدار مقاومت فشاري بتن 
و فشردگي آن افزايش مي يابد. علاوه بر آن موجب كاهش نسبت 
آب به س��يمان، افزايش سياليت بتن و نيز س��هولت اجراي بتن 
مي شود. اين بررس��ي ها با روش هاي معمولي و دستگاهي مانند 

تست Slump، SEM، XRD و FTIR قابل انجام است. 
دس��تيابي به دانش فني س��نتز آزمايش��گاهي پليمرهاي سه و 
چهارتايي محلول در آب و فرمولاس��يون اب��رروان كننده جهت 

افزودني بتن هاي ويژه از اهداف اين طرح است. 
درباره ضرورت و اهميت طرح نيز بايد گفت، اين تركيبات كاملًا 
وارداتي هستند و در شركت هاي شيمي ساختمان و بتن سازها 
مصرف مي ش��وند، بنابراين اجراي اين طرح در جهت ش��ناخت 
بيشتر ارتباط ساختار بهينه اين تركيبات با خواص نهايي بتن هاي 
ويژه است. علاوه بر اين دانش فني سنتز اين تركيبات نيز در جهت 

شناخت و سنتز مشابه هاي خارجي موجود در بازار ايران است. 
زمينه هاي استفاده و كاربرد نتايج آن نيز دانش فني سنتز ابرروان 
كننده ها در فاز آزمايشگاهي، نمونه محصول به مقدار پنج كيلوگرم 
و اس��تفاده از ابرروان كننده سنتز شده در بتن هاي حاوي اجزاي 

فعال مختلف است.

دستاورد ايراني

پارك عل�م و فناوري، س�ازماني اس�ت كه 
به وس�يله متخصص�ان حرف�ه اي مديريت 
مي ش�ود. هدف اصلي اش هم افزايش ثروت 
در جامعه از طريق ارتق�اي فرهنگ نوآوري 
و رقابت س�ازنده ميان شركت هاي حاضر در 
پارك و مؤسس�ه هاي متكي بر علم و دانش 
است. اجلاس سالانه و جشنواره برترين هاي 
پارك فناوري پرديس هرس�اله با هدف ارائه 
گزارش يكس�اله عملكرد پ�ارك، آگاهي از 
آخرين اقدامات و دستاوردهاي شركت هاي 
عض�و، رونمايي از دس�تاوردهاي برجس�ته 
فناورانه و انتخاب برترين شركت هاي عضو 
پارك برگ�زار مي ش�ود. رونماي�ي از آخرين 
دس�تاوردهاي فناورانه ش�ركت هاي عضو نيز 
يك�ي از برنامه هاي اصل�ي اين رويداد اس�ت. 
در ش��انزدهمين اج��لاس س��الانه و جش��نواره 
برترين هاي پارك فناوري پردي��س كه به تازگي 
برگزار شد؛ سه دستاورد برتر فناورانه شركت هاي 

عضو پارك فناوري پرديس معاونت علمي معرفي 
شد. 

در اين آيين از سه دس��تاورد برتر شامل محصول 
پرينتر س��ه بعدي با نام تجاري تي��وان R2۳۰ از 
شركت دانش بنيان آس��ال ليزر ساخت، محصول 
تخليه اتوماتي��ك آب مخازن نفت��ي و همچنين 
محلول ضدعفوني و پاكسازي كانال ريشه دندان از 

شركت بازرگاني توليدي مروابن رونمايي شد. 
  دريافت بيش از ۲۷0 نشان و گواهينامه 

 ،) IASP (انجمن بين المللي پارك هاي علم��ي
ش��بكه اي جهاني براي پارك هاي علم و فناوري 
محسوب مي شود و با توجه به گستردگي مناطق 
جغرافيايي اعضا، شش منطقه آفريقا، اروپا، شمال 
امريكا، امريكاي لاتين، اقيانوسيه و غرب آسيا در 

اين انجمن تعريف شده است. 
اين انجمن بين المللي اكن��ون بيش از 27۰ عضو 
قطعي از 7۳ كشور دارد و 2۱ پارك علم و فناوري 

ايران نيز عضو اين انجمن هستند. 

رئيس پارك علم و فناوري پرديس با اشاره به اينكه 
به 2۹ شتاب دهنده در سطح كشور نيز مجوز اعطا 
شده است، گفت: ۱۹2 ميليارد ريال سرمايه گذاري 

روي اختراعات انجام شده است. 
مهدي غفاري نيا افزود: تحقق بحث هزار هكتاري 
پارك و تثبيت مالكيت آن و افزايش شركت هاي 
مستقر به ۱۱ هزار شركت و فعاليت ۵۰ هزار نفر در 
اين ناحيه از اولويت هاي ماست. مجموعه خانواده 
پارك فناوري پرديس به 2۵8 عضو رسيده است. 

وي با بيان اينكه ۵۰۰ عنوان همكاري با دانشگاه ها 
نيز انجام شده كه اين نشان مي دهد شركت هاي 
 مس��تقر در اي��ن پارك دانش��ي هس��تند، افزود: 
س��ه و نيم ميليون دلار قرارداد هاي تحقيقاتي در 
قالب ۱7 قرارداد خارجي نيز داش��ته ايم. بيش از 
27۰ عنوان نش��ان و گواهينامه جديد نيز توسط 

شركت هاي پارك پرديس اخذ شده است. 
  صدرنشيني تهران و اصفهان 

در حال حاضر ۳۹ پارك علم و فناوري در كش��ور 

مش��غول فعاليت هستند كه براس��اس وابستگي 
سازماني، به چهار بخش وزارتي، دانشگاهي، جهاد 
دانشگاهي و نهاد رياست جمهوري تقسيم شده اند. 
مطابق اين تقسيم بندي، تنها پارك علم و فناوري 
متعلق به نهاد رياس��ت جمهوري، پارك فناوري 
پرديس است، پارك علم و فناوري كرمانشاه و البرز 
وابسته به جهاد دانش��گاهي بوده و بقيه پارك ها 
وابسته به دانشگاه يا وزارتخانه هاي مختلف هستند. 
اكنون اس��تان تهران با دارا بودن هفت پارك، در 
رتبه اول قرار دارد و پس از آن استان هاي اصفهان، 
س��منان و هرمزگان هر يك با دو پارك در جايگاه 
دوم ق��رار دارند. اس��تان تهران با 427 و اس��تان 
اصفهان با ۳4۳ شركت مستقر در پارك هاي علم و 
فناوري خود، بيشترين تعداد شركت هاي فناور را 

به خود اختصاص داده اند. 
از نظر اعتبارات مصوب نيز پارك فناوري پرديس 
 ب��ا ۱4۳/ 277 ميليون ريال اعتب��ارات هزينه اي

 2۱6/۵4 ميليون ريال اعتبارات تملك دارايي هاي 
سرمايه اي و در مجموع ۳۰2/ 4۹۳ ميليون ريال، 
بيشترين اعتبارات مصوب را به خود اختصاص داده 
است. همچنين بررس��ي اعتبارات پارك هاي علم 
و فناوري كشور نش��ان مي دهد حدود 68 درصد 
به اعتبارات هزين��ه اي و ۳2 درصد ب��ه اعتبارات 

دارايي هاي سرمايه اي اختصاص دارد. 
  اولويت با ظرفيت هاي بومي

به نظر مي رس��د تمركز و توجه اين سياست ها و 
قوانين بيشتر روي توس��عه كمّي پارك هاي علم 
و فناوري اس��ت. همچنين وضعيت پراكندگي و 
اس��تقرار پارك هاي علم و فناوري نشان مي دهد 
سياست هاي توسعه پارك ها در اين جهت بوده كه 
هر استاني حداقل داراي يك پارك علم و فناوري 
باشد و ظرفيت هاي موجود و توانمندي هاي علمي 
مناطق مختلف كش��ور مورد توجه ق��رار نگرفته 
اس��ت. از طرف ديگر، هنوز ورود بخش خصوصي 
به تحقيقات و پژوهش كشور به طور جدي اجرايي 
نشده اس��ت. اكثر پارك هاي علم و فناوري هم با 
مشكل بودجه به خصوص بودجه عمراني مواجه 
هستند و اين در حالي است كه بودجه هاي عمراني 
براي توسعه زيرساخت هاي پارك ها ضروري است 
و چنانچه زيرس��اخت هاي پارك ها ضعيف باشد، 
نمي توان انتظار بازدهي مطلوب از پارك ها داشت. 
پارك هاي علم و فناوري را مي توان به عنوان يكي 
از ابزارهاي مهم براي تسهيل شكل گيري و رشد 
ش��ركت هاي دانش بنيان دانس��ت و بهتر اس��ت 
پارك هاي علم و فناوري با توج��ه به اولويت هاي 

آمايشي و ظرفيت بومي توسعه پيدا كنند. 

عليرضا سزاوار
    گزارش یک 

در س�ال  »حماي�ت از كالاي ايراني« اين س�تون را به 
تحقيقات و پروژه هاي عملياتي دانش�گاهي اختصاص 
داده ايم كه وجه ممي�زه آنها ارتباط با بازار اس�ت؛ چه 
پروژه هاي علوم انساني و چه مهندسي و چه پزشكي. 
ارتباط دانش�گاه ب�ا ب�ازار، مهم ترين بخ�ش حمايت 
دانشگاهي از كالاي ايراني اس�ت كه اگر به طور كامل و 
صحيح عملياتي شود نقش بي بديلي در تحقق اقتصاد 
مقاومتي خواهد داش�ت. در همين زمينه پذيراي آثار 

جامعه دانشگاهي براي نشر در اين ستون هستيم. 

صندوق  حمايت از پژوهشگران منابع مالی در اختيار انجمن های علمی می گذارد

انجمن هاي مظلوم علمي

غالباً دانش�جوي فع�ال در انجمن هاي علمي 
ب�ه مراتب نس�بت ب�ه همكلاس�ي هاي خود 
توانمندتر و با تجربه تر است. در واقع شاخص 
مؤثر بودن و موف�ق بودن ي�ك انجمن علمي 
ميزان اقبال دانش�جو براي فعاليت داوطلبانه 
در آن انجمن علمي اس�ت. معمولاً فعاليت در 
انجمن ه�اي علمي نيز ب�ا بيش�ترين اقبال از 
سوي دانشجويان مواجه اس�ت. علاوه بر اين 
انجمن هاي علمي نيز سهم عمده اي در فضاي 
علمي دانشگاه ايفا مي كنند. حدود ۲5 درصد از 
فعاليت هاي علمي- فرهنگي دانشگاه ها توسط 
انجمن هاي علمي برنامه ريزي و اجرا مي شود. 
امروز مشكلات محتوايي و ش��كلي در مدارس و 
كتب درسي وجود دارد. محتواي درسي مدارس و 
دانشگاه ها خيلي به درد فرد نمي خورد و اگر هم به 
درد بخورد آنگونه كه بايد و شايد يادگيري نداريم. 
مشكل ما اين است كه پژوهش به حوزه آموزشي 
ما در مدارس وارد نشده و حتي در سطح دانشگاه 
نيز با نقطه مطلوب فاصله زيادي دارد. مقالات ما 
در دانشگاه ها تحت عنوان پژوهشي در حال انتشار 
هستند و خيلي از اساتيد براي تحقيق و پژوهش 

پول مي گيرند تا دانشجو را هدايت كنند. 
برخي از اس��اتيد هم فوت و ف��ن كار و ارتباط با 
بيرون را به دانشجو ياد نمي دهند، چراكه احساس 

مي كنند رقيبي براي خود ايجاد مي كنند. 
  تجاري سازي 30 درصدي اختراعات

اين در حالي اس��ت كه رئيس صندوق حمايت از 
پژوهشگران در چهل و نهمين كنفرانس رياضي 

ايران گفت: براي همكاري ب��ا انجمن هاي علمي 
آمادگي لازم را داريم و منابع مالي در اختيار آنها 
قرار خواهيم داد. براي اينكه سرمايه هاي فكري به 
دارايي تبديل شود، تاكنون يكهزار و 4۰۰ اختراع 
به دس��ت ما رس��يده اس��ت كه از اين تعداد يك 
سوم آنها را مصوب كرده و ۳۰ درصد نيز فروش و 

تجاري سازي شده اند. 
نصرت اله ضرغام با بيان اينكه بيش از 8۰ درصد 
از منابع به تحقيق��ات بنيادي اختص��اص يافته 
است،افزود: نخستين برنامه اين صندوق، حمايت 
و توسعه زيرساخت هاي علمي كشور در دو بخش 

سخت افزاري و نرم افزاري است.«
چندي قبل يك��ي از مدي��ران انجمن علمي يك 

دانشگاه دولتي با گلايه گفته بود:  در انجمن هاي 
علمي حتي درخواس��ت هايي به برخي از ادارات 
داده اي��م كه م��ا مي توانيم با آنه��ا در بخش هاي 
پژوهشي همكاري كنيم اما هيچ كدام از اين نهادها 
پاسخي به درخواست ما نداده اند. اساتيد هم ما را 
همراهي نمي كنند، دانشجو در انجمن هاي علمي 
هر چند فعال باشد ولي كارش به چشم نمي آيد. 
مس��ئولان دانش��گاه اولويت را ب��ه كلاس درس 

مي دهند نه انجمن هاي علمي. 
  دانشگاه كمك نمي كند

فرزان��ه عموزاده، دبي��ر انجمن علم��ي معماري 
دانشگاه ايلام هم با بيان اينكه برخي انجمن هاي 
علمي نمي توانند مطابق آيين نامه هاي وزارت علوم 

كار كنند، مي گويد: يكي از اهداف ش��كل گيري 
انجمن ه��اي علم��ي اي��ن اس��ت كه يكس��ري 
درس هايي كه ارائه نمي شود و نياز دانشجواست، 
در انجمن هاي علمي برگزار ش��ود. دانشگاه براي 
برگزاري برخي كارگاه ها ما را كمك نمي كند و ما 
مجبوريم براي تأمين هزينه هاي برخي از كارگاه ها، 
مبلغي تحت عنوان ورودي از دانشجويان بگيريم 
كه ممكن است هر دانشجويي توانايي مالي براي 

شركت در آن كارگاه را نداشته باشد.
سيستم آموزشي ما بايد در كنار يادگيري، خلاقيت 
را به فرد نيز بياموزد و نبايد فقط به جنبه يادگيري 

دانش آموزان و دانشجويان بپردازد. 
از جمله مش��كلاتي كه انجمن هاي علمي دارند، 
وجود محدوديت هايي از س��وي دانش��گاه براي 
اجراي اردوهاي علمي است يا اينكه حق التدريس 
اساتيد در انجمن هاي علمي بايد پرداخت شود كه 
براي اين كار دانشگاه، حكم كارگزيني آن استاد يا 
بعضاً آخرين مدرك تحصيلي او را مي خواهد كه 
اس��تاد مدعو معمولاً آن را ارائه نمی كند و با اين 

وجود دانشگاه نيز پولي پرداخت نمي كند. 
انجمن  علمي مطلوب انجمني اس��ت كه همانند 
يك سرپل بين دانش��گاه و دنياي حرفه اي عمل 
كند. در چنين شرايطي دانش آموخته اي مطلوب 
براي كارفرمايان فردي اس��ت كه سابقه فعاليت 
در انجمن هاي علمي دانش��جويي داش��ته باشد 
و نتيجه چنين ش��رايطي رونق بي��ش از پيش و 
اقبال دانشجويان به فعاليت در انجمن هاي علمي 

دانشجويي خواهد شد. 

ابراهيم مشيریان
   گزارش 2

انحلال ۹۰ درصد دانشگاه هاي دستگاه هاي اجرايي
دستگاه هاي مختلف دولتي در سال هاي اخير 
دانشگاه هاي علمي-كاربردي ايجاد كرده بودند 
كه با گذشت زمان از اهداف خود همچون ارتقاي 
مهارت افراد شاغل در دس�تگاه و ماهر كردن 
افراد در زمينه ش�غلي فعلي خود خارج شد و 
اكنون اين واحدها در شرف تعطيلي  هستند. 
هم اكنون ۹۰ درصد اين واحدهاي دانش��گاهي 
ايجاد شده توسط دس��تگاه هاي اجرايي تعطيل 
شدند و برخي مجموعه هاي باقيمانده نيز بايد به 
تعطيلي واحد دانشگاهي خود پس از تعيين تكليف 

نيروهاي انساني اقدام كنند. 
وزير علوم ب��ا بيان اينكه دس��تور تمركز مراكز بر 
مقطع كارداني صادر شده است، خاطرنشان كرد: 
آموزش��كده هاي علمي-كاربردي تنها مي توانند 
۳۰ درصد رشته هاي خود را به مقطع كارشناسي 

اختصاص دهند. 
به گفت��ه وزير علوم ض��رورت دارد افراد ش��اغل 
در اين دانش��گاه ها تحصيل كنن��د، چراكه صرفاً 
تربيت دانشجو و صدور مدرك سبب ايجاد مشكل 

مي شود.« 
وي از وجود ۵۰۰ واحد پيام نور در سراسر كشور با 
اين ويژگي خبر داد و افزود: كاهش تعداد دانشجو، 
عدم ضرورت در ادام��ه برنامه هاي كنوني، خارج 

شدن از اهداف اوليه و برنامه تعريف شده، منطقه 
جغرافيايي و مقطع تحصيلي از عمده مسائل اين 
مراكز است كه مقدمه جمع آوري و اجراي كاهش 

اين واحدها در حال اجراست.

  ساماندهي در بلاتكليفي
غلامي همچني��ن وزارت صنعت، كش��اورزي و 
نفت را از مجموعه هاي ديگر در حال عقد قرارداد 
با دانش��گاه ها عنوان كرد و گفت: چند دانش��گاه 
كش��ور در خصوص افزايش بازده استخراج نفت 
اقداماتي انجام داده اند كه با موفقيت انجام ش��د 
و س��فارش هاي بعدي از وزارت نف��ت را دريافت 

كرده اند.
اين در حالي است كه ساماندهي آموزش عالي در 
برنامه ششم آمده و از سال۱۳۹۵ آغاز شده است 
كه بايد در خصوص ادامه كار واحدهايي كه تعداد 
كمي اعضاي هيئت علمي و دانشجو دارند و كاهش 
ميزان متقاضيان ورود به آنها تصميم گيري شود. 

يكي از مش��كلات كنوني، وابس��تگي دانشگاه ها 
به  منابع دولتي اس��ت. مراكز دولتي در سال هاي 
گذشته براي كسب درآمدهاي اختصاصي غير از 
حوزه هاي آموزشي منابع جديد ديگري را ايجاد 
نكردند. اگر اين روند ادامه دار باش��د در سال هاي 

آينده براي اين مراكز تبعات زيانباري دارد. 

یاسر جعفری
   گزارش3

  احسان فهيم
در دولت دهم يك�ي از اهداف براي نيم�ه متمركز 
ك�ردن آزم�ون دكت�ري، كاه�ش هزينه ه�اي 
داوطلبان دكت�ري بود ام�ا نگاهي ب�ه هزينه هاي 
درخواس�ت ش�ده دانش�گاه ها از داوطلبان براي 
دعوت به مصاحبه، نش�ان مي دهد  همچنان فشار 
مالي س�نگيني به داوطلب�ان حض�ور در بالاترين 
مقط�ع تحصيل�ي دانش�گاه ها وارد مي ش�ود. 
داوطلبان دكتري با پرداخت هزينه اي به دانشگاه هايي 
كه نمره حد نصاب آنها را كسب كرده اند، در مصاحبه ها 
شركت كرده و ش��انس خود را از ميان داوطلباني كه 
چندين براب��ر ظرفيت ب��راي انج��ام مصاحبه دعوت 
ش��ده اند، امتحان مي كنند. نگاهي به موانع پيش روي 
داوطلبان و هزينه هاي مختلفي كه آنها از زمان خريد 
كارت حضور در جلس��ه آزم��ون تا پرداخ��ت مبلغي 
به هرك��دام از دانش��گاه هاي پذيرفته ش��ده پرداخت 
مي كنند، حكايت از ايرادات ريز و درشت شيوه پذيرش 

نيمه متمركز داوطلبان دكتري دارد. 
رئيس سازمان سنجش در آغاز اجرايي شدن اين روش 
گفت: پيش از اين در برخي رش��ته ها مانند فيزيك يا 
شيمي حدود ۵۰ دانشگاه نسبت به پذيرش دانشجوي 
دكتري اقدام مي كردند، بنابراين در اين شيوه داوطلب 
براي ورود ب��ه دوره دكت��ري بايد در آزم��ون ورودي 
تمامي اين ۵۰ دانشگاه شركت مي كرد كه اين مسئله 
علاوه بر سختي كار، هزينه هاي زيادي را هم بر دانشجو 
تحميل مي كرد.برهمين اس��اس اين شيوه پيشنهاد و 

اجرايي شد.
  شيوه منسوخ همچنان ادامه دارد

نگاهي به شرايط كنوني داوطلبان مقطع دكتري پس 
از شركت در آزمون به خوبي نشان مي دهد اين شيوه 
حداقل در تحقق دو هدف اصلي خود يعني تس��هيل 
س��ختي هاي داوطلبان و كاهش هزينه هاي پرداختي 
آنها چندان موفق نبوده است ضمن اينكه اعتراضات به 

شيوه مصاحبه دانشگاه ها همچنان هم ادامه دارد. 
براساس اعلام نظر سايت سازمان سنجش، هر دانشگاه 
چند براب��ر ظرفيت خ��ود، داوطلبان را ب��راي حضور 
در مصاحبه دع��وت مي كند و از همه اي��ن داوطلبان 
اين هزين��ه دريافت مي ش��ود اما تنه��ا درصد اندكي 
از اين داوطلب��ان در مرحله نهايي انتخاب مي ش��وند. 
بعضاً برخي داوطلب��ان در بيش از ۱۰ دانش��گاه و كد 
رشته دعوت به مصاحبه ش��ده اند و اين يعني آنها بايد 

هزينه هاي بيشتري را در اين مسير متقبل شوند. 
به اين مسئله بايد اين مورد را افزود كه برخي داوطلبان 
براي حضور در دانش��گاه ها لازم اس��ت اقدام به انجام 
مسافرت هاي طولاني كنند و در اين مسير هزينه هاي 
س��نگين تري متوجه آنها مي ش��ود. اين رويه نش��ان 
مي دهد اصلي ترين و يكي از مهم ترين اهداف سازمان 
سنجش از متمركز كردن آزمون دكتري محقق نشده 
اس��ت و هنوز داوطلبان ورود به مقط��ع دكتري چون 
منبع درآمدي هستند كه عايدات خوبي را به دانشگاه ها 
تقديم مي كنند؛ دانش��جوياني كه اكث��ر آنها پذيرفته 
نمي شوند و در س��ال هاي بعد نيز به همين روال منبع 

پول سازي براي دانشگاه ها مي شوند. 

نگاه

خبر

افزايش وام دانشجويان پزشكي
معاون فرهنگي و دانش��جويي وزارت بهداش��ت با بيان 
اينكه نرخ غذا و شهريه خوابگاه هاي دانشجويي در سال 
جاري كمتر از نرخ تورم افزايش خواهد داش��ت، گفت: 
سياست وزارت بهداشت اين است كه شهريه و نرخ غذاي 
دانشجويان در سال جاري نيز همانند سال گذشته حدود 

۱۰ درصد و كمتر از نرخ تورم در جامعه افزايش يابد. 
دكتر محمدرض��ا فراهاني، در آس��تانه ش��روع س��ال 
تحصيلي به تصميم��ات وزارت بهداش��ت در خصوص 
خوابگاه هاي دانش��جويي اش��اره و اظهار ك��رد: ميزان 
افزايش دانشجويان علوم پزشكي در مقايسه با افزايش 
ظرفيت خوابگاه هاي دانش��جويي بيش��تر بوده اس��ت، 
يعني نرخ افزايش تعداد دانش��جو نس��بت به نرخ رشد 
ميزان ظرفيت خوابگاهي بيش��تر است، به همين دليل 
با كمبود خوابگاه در دانش��گاه هاي علوم پزشكي مواجه 
هستيم و در برخي موارد پاسخگوي نياز درخواست هاي 

خوابگاهي نيستيم. 
وي در عين حال از افزايش 2هزار نفري ظرفيت خوابگاه 
دانشجويان علوم پزشكي طي يك سال گذشته خبر داد 
و گفت: با وجود افزايش ظرفيت همچنان پاسخگوي نياز 

تمامي دانشجويان متقاضي خوابگاه نيستيم. 
معاون فرهنگي و دانش��جويي وزارت بهداش��ت گفت: 
با وج��ود افزايش ظرفي��ت خواب��گاه دانش��جويان در 
دانش��گاه هاي علوم پزش��كي، همچنان به تعداد ۱8۳ 
خوابگاه جديد در وزارت بهداشت نياز داريم و بايد تا سال 
۱4۰۰ كار ساخت اين تعداد از خوابگاه هاي دانشجويي 

به اتمام برسد. 
دكتر فراهاني همچني��ن در پايان با اش��اره به تصميم 
وزارت بهداش��ت براي افزايش ميزان وام دانش��جويي 
در س��ال جاري افزود: طي روزه��اي آينده در خصوص 
مبلغ وام دانش��جويان علوم پزش��كي براي سال جاري 

تصميم گيري خواهيم كرد. 

جيب بري يا مصاحبه دكتري؟!

توليد پرينترهاي سه بعدي صنعتي
سرمايه گذاري 19 ميليارد توماني پارك هاي فناوري به منظور ترويج اختراعات

اين پارك محل استراحت نيست!


